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Настоящее исследование посвящено проблеме выявленного несоответствия природо-
охранных устремлений российского законодательства, посвященного национальным паркам 
Российской Федерации, и фактического состояния их территориального функционирования 
в нынешнее время. Структура научной статьи включает в себя в том числе описание взглядов 
отечественных ученых на правовой статус национальных парков. В работе подробно рассмо-
трены нормы природоохранного и земельного права Российской Федерации, регулирующие 
вопросы образования и функционирования национальных парков, с учетом исторически 
пройденного ими пути развития. Предлагается авторский подход к нормативному определе-
нию того, чем является правовой процесс образования национальных парков, и к характе-
ристике этапов такого образования, основанный на стремлении к обеспечению подлинной 
экологической безопасности в границах национальных парков России. В работе активно кри-
тикуется продвигаемая на различных уровнях государственной власти позиция отдельных лиц 
о непременном сохранении сложившегося положения вещей во благо населения и о допусти-
мости смягчения норм действующего экологического законодательства. Статья обладает вы-
сокой научной и просветительской значимостью, ориентирована на широкий круг читателей, 
имеющих отношение как к юридической профессии, так и к общественной и экологической 
деятельности.
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земельное законодательство, природоохранное законодательство, федеральная собственность 
на землю, границы земельных участков, изъятие земельных участков.

DOI: 10.18572/1813-1247-2020-9-13-16

On the Correlation between the Nominal and Actual Legal Status of National Parks under Russian Laws 
and the Existing Social Practice

Kachushkin Sergey V., Chief Executive Officer of the HEALTH OF THE NATION Foundation for 

Facilitation of Raising the Level of Healthcare Service Provision to the Population, LL.D.

The study devotes itself to the problem of the revealed discrepancy between the Russian legislation on the 

national parks of the Russian Federation environmental aspirations and the actual status of their territorial 

functioning at the present time. The scientific article includes in its structure, among other elements, a 

description of the Russian scientists’ views on the legal status of national parks. The paper discusses in detail the 

Russian Federation’s norms of environmental and land law, which regulate the national parks formation and 

functioning, it also takes into account their historically covered development path. There is an author’s approach, 

proposed to the normative definition of what the legal process of national parks formation is, and proposed to 

the characterization of such formation stages, based on the sincere desire to ensure genuine environmental 

safety within the Russian national parks. The work actively criticizes some individuals’ point of view, being 

promoted at various levels of national government and supporting the idea of indispensable preservation of the 

current state of things for the population benefit as well as the idea of permissibility of softening the current 

environmental legislation norms. The article has a high scientific and educational significance, it aims at a wide 

range of readers, both being related to the legal profession, and to social and environmental activities.
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